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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Edukacji, Nauki i Młodzieży

– podkomisji stałej do sprawy młodzieży (nr 4)
12 maja 2021 r.
Podkomisja stała do spraw młodzieży Komisji Edukacji, Nauki i Młodzieży, obra-
dująca pod przewodnictwem posła Andrzeja Kryja (PiS), przewodniczącego 
podkomisji, rozpatrzyła:

– informację na temat przebiegu konsultacji Strategii RP na rzecz młodego 
pokolenia.
– sprawy bieżące.

W posiedzeniu udział wziął Piotr Mazurek sekretarz stanu w Kancelarii Prezesa Rady Ministrów, 
pełnomocnik rządu do spraw polityki młodzieżowej wraz ze współpracownikami.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Daria Grochowska, Agnieszka Kalinowska-
-Wójcik – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.
Przewodniczący poseł Andrzej Kryj (PiS):

Dzień dobry. Witam bardzo serdecznie wszystkich państwa obecnych za pomocą łączy 
internetowych na dzisiejszym posiedzeniu podkomisji stałej do spraw młodzieży. Cieszę 
się, że do tego spotkania doszło.
Otwieram posiedzenie. Informuję, że zostało ono zwołane przez marszałek Sejmu 

na podstawie art. 198j ust. 2 regulaminu Sejmu, po zasięgnięciu opinii przewodniczą-
cej Komisji. Będzie prowadzone z wykorzystaniem środków komunikacji elektronicznej 
umożliwiających porozumiewanie się na odległość. W celu sprawdzenia łączności i kwo-
rum proszę państwa posłów o przygotowanie się do głosowania.  Informuję, że osoby 
obecne na sali  głosują przy pomocy urządzenia do głosowania, używając  legitymacji 
poselskiej. Wówczas nie  logują się w systemie. Pozostałe osoby korzystają z systemu 
głosowania przez tablety. Bardzo proszę o wciśnięcie dowolnego przycisku.
Szanowni państwo, informuję, że mamy kworum, zatem możemy rozpocząć posie-

dzenie zgodnie z przepisami. Przypomnę, że przed posiedzeniem otrzymaliście państwo 
instrukcję zgłoszenia się do dyskusji i zabrania głosu w trakcie posiedzenia. Serdecznie 
zapraszam do aktywnego udziału w dzisiejszym spotkaniu. Porządek dzienny posiedze-
nia obejmuje informację na temat przebiegu konsultacji Strategii RP na rzecz młodego 
pokolenia oraz sprawy różne.
Chciałbym serdecznie powitać pana Piotra Mazurka – sekretarza stanu w Kancelarii 

Prezesa Rady Ministrów, pełnomocnika rządu do spraw polityki młodzieżowej, który 
za chwilę przedstawi informację. Witamy pana ministra. 

Sekretarz stanu w Kancelarii Prezesa Rady Ministrów, pełnomocnik rządu do spraw 
polityki młodzieżowej Piotr Mazurek:

Dzień dobry.

Przewodniczący poseł Andrzej Kryj (PiS):
Kłaniam się. 
Z tego co wiem, powinni być także z nami na łączach internetowych pan Mariusz 

Bulski, zastępca dyrektora Departamentu Społeczeństwa Obywatelskiego KPRM; pan 
Tomasz Moliński, zastępca dyrektora Departamentu Społeczeństwa Obywatelskiego 
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KPRM; oraz pan Piotr Wasilewski, współprzewodniczący Rady Dialogu z Młodym Poko-
leniem. Jeśli panowie są obecni, to bardzo serdecznie panów witam.
Proszę o zabranie głosu pana ministra Piotra Mazurka, który przedstawi, jak do tej 

pory przebiegają prace konsultacyjne nad strategią. Z materiałów, które otrzymaliśmy, 
wygląda to bardzo obiecująco. Pan minister i jego zespól w sposób bardzo profesjonalny, 
szeroki konsultują ten dokument z młodymi ludźmi.
Proszę bardzo, panie ministrze.

Sekretarz stanu w KPRM Piotr Mazurek:
Szanowny panie przewodniczący, szanowni państwo obecni na naszym spotkaniu, bar-
dzo dziękuję za możliwość spotkania i przedstawienia państwu informacji. Myślę, że jest 
to informacja ważna z punktu widzenia młodzieży, polityki na rzecz młodzieży i przy-
szłości naszego kraju.
W ramach krótkiego wstępu powiem, że rząd PiS, rząd pana premiera Morawiec-

kiego w sposób konsekwentny i spójny prowadzi politykę mającą na celu wzmocnienie 
roli młodych ludzi w życiu publicznym, wzmocnienie obecności ludzi młodych w proce-
sach decyzyjnych oraz wzmocnienie pozycji młodzieży w życiu społecznym, ułatwienie 
startu w dorosłość. Szereg działań na rzecz młodych już jest podejmowanych, a także 
będzie prowadzonych przez nasz rząd. W ogromnym skrócie podam kilka przykładów 
tego, co już zostało zrobione. 
W 2019 r. została po raz pierwszy w historii powołana Rada Dialogu z młodym Pokole-

niem, ustawowy organ dialogu obywatelskiego pomiędzy przedstawicielami kluczowych 
instytucji i urzędów publicznych – prezydenta RP, premiera, ministrów, samorządowców, 
a z drugiej strony przedstawicieli młodzieży, organizacji pozarządowych, młodzieżowych 
rad przy jednostkach samorządu terytorialnego, przedstawicieli Parlamentu Studentów 
RP. To jest organ, który w sposób stały, systematyczny i trwały stanowi forum dialogu 
pomiędzy środowiskiem młodzieży w różnych części Polski a przedstawicielami instytu-
cji publicznych, władz państwowych i władz samorządowych.
Rada Dialogu z Młodym Pokoleniem opiniuje, a więc ma wpływ na poprawki do róż-

nych projektów ustaw, rozporządzeń, programów rządowych, które wpływają na ludzi 
młodych. Rada zajmuje się wieloma  inicjatywami. Była zaangażowana w stworzenie 
solidarnościowego korpusu wsparcia seniorów czy inicjatywę solidarności międzypoko-
leniowej. Jest zaangażowana w proces wybierania delegata młodzieżowego, który repre-
zentuje polską młodzież na forum Zgromadzenia Ogólnego ONZ. Jest zaangażowana 
w przygotowanie młodzieżowego modułu światowego forum zarządzania internetem, 
które jest planowane w Polsce pod koniec bieżącego roku. Jest zaangażowana w działa-
nia związane z reformą systemu wsparcia i ochrony zdrowia psychicznego dzieci i mło-
dzieży. Jest zaangażowana w różnego rodzaju kwestie związane ze wspieraniem aktyw-
ności zawodowej młodych ludzi. 
Większość  projektów  prowadzona  jest  wspólnie  z innymi  instytucjami,  zarówno 

publicznymi,  jak  i obywatelskimi,  oddolnymi.  Staramy  się  je wspierać  i promować. 
Ponadto powołanych zostało szereg ciał doradczych przy ministerstwach. Należałoby 
wymienić Młodzieżową Radę Klimatyczną,  radę sprawiedliwości, Radę Dzieci  i Mło-
dzieży przy ministrze edukacji i nauki, Radę Muzeum II Wojny Światowej. Pan prezy-
dent zapowiada także współpracę w sposób trwały z młodymi ludźmi. Został powołany 
nowy urząd – pełnomocnik rządu do spraw polityki młodzieżowej. Umacniamy usta-
wowo rolę młodzieżowych rad na wszystkich szczeblach samorządu terytorialnego.
Obecnie w Senacie jest procedowana ustawa, która została przez nas wypracowana 

z inicjatywy środowisk młodzieżowych, przy współudziale strony samorządowej, żeby 
na wszystkich szczeblach samorządu istniały młodzieżowe rady o konkretnym katalogu 
kompetencji. Chodzi o to, aby nie były one tylko „paprotkami”, z którymi można sobie 
zrobić zdjęcie i wykorzystać w kampanii, lecz o to, by wyposażyć je w kompetencje, moż-
liwości i instrumenty do działania. Chodzi również o to, żeby dużo łatwiej było je tworzyć 
niż dotychczas. Do tej pory ustawa przewidywała jedynie młodzieżowe rady na poziomie 
gmin, a my powołujemy je także na poziomie powiatowym i wojewódzkim. Jest wiele 
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innych działań, które mógłbym omówić. To tylko tło. Teraz chciałbym przejść do głów-
nego wątku, czyli strategii.
Chcemy poprzez dialog z młodzieżą w sposób partycypacyjny stworzyć wieloletnią 

strategię polskiego rządu i państwa, dotyczącą polityki na rzecz młodych ludzi. Nie two-
rzymy tej strategii w gabinetach, nie narzucamy jej odgórnie, nie przedstawiamy swojej 
wizji, ale wychodzimy do młodych ludzi, żeby wspólnie z młodzieżą zdiagnozować pro-
blemy, potrzeby, oczekiwania i wypracować wnioski, konkretne rekomendacje do działań 
dla polskiego rządu i państwa. 
Nasz projekt odbywa się w następujący sposób. We wszystkich 16 województwach 

planujemy przeprowadzenie konferencji konsultacyjnych z młodzieżą z danego regionu. 
Do tej pory odbyliśmy konsultacje w woj. mazowieckim, dolnośląskim, zachodniopomor-
skim, pomorskim i kujawsko-pomorskim. Kolejne odbędą się w woj. warmińsko-mazur-
skim. Serdecznie zapraszam,  jeśli ktoś z obecnych jest z tego województwa. Serdecz-
nie zapraszamy wszystkich młodych  ludzi z woj. warmińsko-mazurskiego na wtorek  
o godz. 17.00. Oczywiście formuła spotkania jest zdalna. Bez wychodzenia z domu można 
wziąć udział w konsultacjach. Wstęp jest otwarty dla wszelkich możliwych poglądów, 
światopoglądów, dla ludzi mieszkających w różnych częściach Polski. 
Podkreślamy to zróżnicowanie środowiskowe, geograficzne. Interesują nas poglądy, 

oczekiwania, problemy, potrzeby wszystkich młodych ludzi – i tych z wielkich metropolii, 
i tych z miasteczek powiatowych oraz małych wiosek. I tych, którzy mają poglądy prawi-
cowe, i tych, którzy mają poglądy lewicowe, centrowe. Także tych, którzy nie interesują 
się polityką, ale mają konkretne problemy, potrzeby, oczekiwania, różne hobby, różny 
sposób na życie. Część z nich studiuje, część po uzyskaniu pełnoletności pracuje, część 
uczy się w szkołach średnich. 
Młodzież to bardzo zróżnicowana grupa społeczna. Często w przestrzeni publicznej 

spotykamy się z uogólnieniami, uproszczeniami, że młodzież jest taka albo inna, nadaje 
się etykiety. My takie uproszczenia odrzucamy i wychodzimy do wszystkich młodych 
ludzi z chęcią dialogu. Każdy może się zarejestrować i wziąć udział. Wystarczy wypeł-
nić formularz zgłoszeniowy i przesłać na adres mailowy. Następnie uzyskuje się link, 
informacje techniczne, organizacyjne. Można także wybrać, jakie obszary merytoryczne 
są najciekawsze dla danej osoby. Nasze konsultacje polegają na tym, że główna praca 
odbywa się w zespołach tematycznych, roboczych. 
Konsultacje są zogniskowane wokół sześciu głównych obszarów tematycznych, takich 

jak: edukacja i szkolnictwo wyższe, rynek pracy i przedsiębiorczość, społeczeństwo oby-
watelskie i kultura, polityka społeczna, prorodzinna i mieszkaniowa, zdrowie i sport, 
ekologia  i klimat. W ramach  tych  sześciu  tematów  równolegle  pracują  pokoje  robo-
cze w ramach platformy zdalnej, na której się spotykamy. W ramach tych pokoi przez  
2–2,5 godziny jest prowadzona dyskusja, która jest moderowana, żeby wszystko spraw-
nie przebiegało. Moderatorami są głównie członkowie rady współpracy z młodym poko-
leniem lub przedstawiciele lokalnych środowisk młodzieżowych. Każdy ma prawo wziąć 
udział w dyskusji, przedstawić swój problem, oczekiwanie. Jest na ten temat rozmowa, 
najpierw  dotycząca  diagnozy  stanu  obecnego,  a następnie  wniosków,  rekomendacji 
na przyszłość. Każdy z pokoi wybiera  sprawozdawców. Potem ponownie  łączymy się 
wszyscy z danego województwa na jednym linku i każdy pokój referuje poprzez swoich 
sprawozdawców (zwykle 2–3 osoby) główne problemy, potrzeby, wnioski.
Szanowni państwo, chciałbym powiedzieć, że młodzież bardzo chętnie uczestniczy 

w tych spotkaniach. Mamy bardzo dużą frekwencję. Podam kilka przykładów. W woj. 
mazowieckim uczestniczyło 200 osób, w dolnośląskim – 280 osób, w zachodniopomor-
skim – 440, w pomorskim – 820 osób, a w kujawsko-pomorskim – 350. Nigdy do tej pory 
nie było takich konsultacji na tę skalę. Łącznie wzięło w nich udział ok. 2  tys. osób, 
a objęły zaledwie 6 województw. Pozostaje kolejnych 11.
To jest bardzo duży projekt, największy w historii. Konsultacje  społeczne zwykle 

trwają krótko  i mają bardzo formalny charakter. U nas  jest zupełnie  inna filozofia – 
wyjścia do młodych ludzi, żeby dokonać wspólnej diagnozy i razem wypracować wnio-
ski. Kiedy we wszystkich 16 województwach odbędą się konsultacje, wówczas je podsu-
mujemy. Oczywiście na bieżąco także analizujemy, mamy dużo konkretnych propozycji 
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– 1342 problemy, tematy, 989 rekomendacji. Widać, że młodzież chce rozmawiać,  jest 
chętna do działania. Ma bardzo dużo pomysłów i my się nad tymi pomysłami dogłębnie 
pochylamy.
Kiedy będziemy mieć za sobą konsultacje w 16 województwach, dokonamy spisania 

i analizy wszystkich wniosków. Wypracujemy wstępny projekt rządowej strategii. Oczy-
wiście konkretny tekst strategii ponownie poddamy konsultacjom. Czasami pomysły 
są rozbieżne, wzajemnie wykluczają się. Musimy dokonać syntezy i zaproponować osta-
teczne rozwiązania. Podkreślam, że odbywać się to będzie poprzez dialog z młodzieżą, 
dla młodych i z młodymi, z myślą o młodych, a nie poza nimi.
Pamiętajmy, że przez wiele lat w III RP była taka filozofia, że spotykało się dwóch czy 

trzech panów, którzy uznawali, że znają problemy młodych ludzi. Absolutnie kończymy 
z takimi stereotypami i uproszczeniami. Spotykamy się z młodymi ludźmi. Wszystkich 
młodych zapraszamy do udziału niezależnie od poglądów. Prowadzimy bardzo ciekawe 
dyskusje. Uczestniczy w nich młodzież zrzeszona i niezrzeszona, stowarzyszenia, funda-
cje, młodzieżowe rady, samorządy szkolne, akademickie, koła naukowe, ale także osoby 
niezrzeszone, młodzi ludzie zaangażowani w sprawy polskie, ale niebędący członkami 
żadnych organizacji.
W jednym z województw mieliśmy bardzo ciekawą dyskusję. To także jest wartość, 

że tworzymy forum merytorycznej dyskusji ludzi o bardzo różnych poglądach. Z jednej 
strony byli przedstawiciele stowarzyszenia o profilu narodowym, z drugiej strony osoby 
radykalnie lewicowe. Mimo ogromnej rozbieżności zdań na niektóre tematy była bardzo 
ciekawa dyskusja, bardzo kulturalna, merytoryczna, na argumenty. Pewne wnioski były 
wspólne. Jeśli odchodzimy od publicystycznego bełkotu, który debatę publiczną spro-
wadza do rynsztoka, i przechodzimy na poziom argumentów, konkretnych spraw, które 
są do załatwienia,  to okazuje się, że ludzie o różnych światopoglądach mają podobne 
przemyślenia. Dzięki  temu, że konsultacje mają charakter partycypacyjny, może coś 
bardzo dobrego dla młodzieży i dla Polski z tego wyniknąć.
Chciałbym podziękować wszystkim, którzy są zaangażowani. To jest wiele środowisk, 

kilkaset podmiotów. Przykładowo wymienię Parlament Studentów RP, Krajową Repre-
zentację Doktorantów, Radę Dzieci i Młodzieży przy ministrze edukacji i nauki, Młodzie-
żową Radę Ekologiczną, ZHP, ZHR, Fundację Inicjatyw Młodzieżowych, Stowarzyszenie 
Młodzi dla Polski, młodzieży Business Centre Club, NZS, Katolickie Stowarzyszenie 
Młodzieży, Dumni z Polski, Ogólnopolską Federację Młodych i wiele innych środowisk 
regionalnych, lokalnych z całej Polski. W sumie jest to ponad 300 różnych środowisk, ale 
także młodzież niezrzeszona.
Myślę, że projekt jest naprawdę interesujący. Serdecznie zachęcam także państwa par-

lamentarzystów, abyście w swoich regionach promowali ten projekt, zachęcali młodych 
ludzi do udziału, niezależnie od poglądów. Nie chodzi o to, żeby rozmawiać o polityce, 
tylko o konkretnych sprawach. Chcemy te konkretne sprawy przeanalizować i w miarę 
możliwości realizować postulaty. Bardzo dziękuję za możliwość przedstawienia państwu 
tego projektu. Jeśli są jakieś pytania czy głosy, chętnie się do nich odniesiemy. 
Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Andrzej Kryj (PiS):
Panie ministrze, bardzo dziękuję za informację na piśmie oraz pana wypowiedź. Zachę-
cam państwa do dyskusji na temat tej  informacji. Zaczynam od państwa posłów. Jest 
z nami pan poseł Jacek Kurzępa. Witam cię, Jacku. Oddaję ci głos.

Poseł Jacek Kurzępa (PiS):
Serdecznie państwa witam. Panie przewodniczący, panie ministrze, wszyscy zgroma-
dzeni uczestnicy spotkania podkomisji, której prace w ramach Komisji Edukacji, Nauki 
i Młodzieży poświęcone są młodemu pokoleniu.
Cieszę się, Andrzeju, że w sposób systemowy realizujesz program naszego działania. 

Nasze dzisiejsze spotkanie z panem ministrem i reprezentantami Rady Dialogu z Mło-
dym Pokoleniem pozwalają nam przyjrzeć się perspektywie samych autorów i koncepcji 
konsultacji społecznych w odniesieniu do strategii państwa wobec młodzieży w sposób 
merytoryczny.
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Panie ministrze, jestem pod niebywałym wrażeniem tego wszystkiego, co dzieje się 
w ramach konsultacji, o których pan mówił. Jestem dyskretnym obserwatorem tych 
wydarzeń, gdyż dwukrotnie rejestrowałem się na spotkania i dwukrotnie nie zostałem 
powiadomiony i nie otrzymałem linku do uczestnictwa. Żeby najpierw załatwić swoją 
sprawę, chciałbym poprosić, aby automatycznie członkowie Rady Dialogu z Młodym 
Pokoleniem bądź członkowie naszej podkomisji dostawali link na kolejne spotkania, jak 
choćby konsultacje w woj. warmińsko-mazurskim czy kujawsko-pomorskim.
Dla mnie jest to wiedza bezcenna. Uczestnictwo traktuję jako wielką przygodę nie 

tylko intelektualną, ale związaną z nawiązywaniem dialogu międzypokoleniowego. Bar-
dzo proszę uwzględnić moją gotowość każdorazowego uczestnictwa w tych spotkaniach.
Druga  rzecz,  która wydaje mi się  niebywale ważna.  Panie ministrze, mówił  pan 

o tysiącach młodych,  którzy  byli  partycypantami  spotkań  konsultacyjnych. W skali 
znanej mi działalności polityki młodzieżowej do tej pory takiego zakresu i formatu dzia-
łań nigdy nie doświadczyliśmy. Nie zmienia to faktu, że mamy równoległy nurt debaty 
na temat  spraw młodzieżowych. Żeby nie  obniżać  rangi  tematyki konsultacji,  które 
podejmuje Rada Dialogu z Młodym Pokoleniem, jak równiez podejmuje sam pan mini-
ster, chciałbym zwrócić uwagę na trzy kwestie. 
Po pierwsze, mimo istotnej ofensywy, którą pan minister podjął w świecie medialnym 

– widzę aktywność pana ministra w formie wywiadów, spotkań w TVP, w Telewizji Repu-
blika, Telewizji Trwam, na portalach internetowych – mam wrażenie, że warto by rów-
nolegle do obecności pana ministra upodmiotowić tych liderów spotkań konsultacyjnych, 
którzy są reprezentantami poszczególnych województw – gospodarzy danego spotkania. 
Mam bowiem pewien niedosyt obecności tego wydarzenia, realizowanego w skali mega, 
w przestrzeni publicznej. Pan minister sam tego nie zrobi. Muszą wokół pana zakrzątnąć 
się inni młodzi ludzie, którzy dadzą temu projektowi swoją twarz.
Druga uwaga dotyczy równoległego nurtu debaty młodzieżowej na temat spraw mło-

dzieży. Chciałbym zwrócić państwa uwagę na planowane wydarzenie, jakim jest Parlament 
Młodzieży Rzeczypospolitej, który ma być goszczony przez Senat RP w dwóch edycjach, edy-
cji czerwcowej i jesiennej. Jako parlamentarzysta nie dostałem zaproszenia na posiedzenie 
tego parlamentu. Żywię nadzieję, że takie zaproszenie do mnie trafi. Mam nadzieję, że takie 
zaproszenie zostanie skierowane do Rady Dialogu z Młodym Pokoleniem i pana ministra. 
Mam wrażenie, że jest pewna populacja młodych ludzi, którzy niekoniecznie utożsamiają się 
z tym wszystkim, co robi rada dialogu i sam pan minister, a jednak mają pewną moc wpływu 
na opinie części młodzieży. Nieobecni nie mają racji – takie hasło może być uzasadnione. 
Warto w tej przestrzeni dialogu równoległego być obecnym.
Trzecia uwaga, końcowa, żeby nie zdominować dyskusji, to moja prośba i refleksja. 

Chciałbym wskazać na dominującą w przestrzeni debaty nad problemami młodzieży 
wrażliwość młodych ludzi na świat wokół nich. Pan minister powiedział z osobistym 
zachwytem, jak oni są kompetentni, rzeczowi, merytoryczni. Są elementy szczególnie 
dominujące – wrażliwość ekologiczna, wrażliwość na człowieka wykluczonego, na kwe-
stie odczytywania wolności w bardzo pozytywnym znaczeniu. Jeśli te akcenty udałoby 
się wpleść w pewien przekaz medialny, który warto, żeby pokazywał młodych ludzi jako 
merytorycznych, rzeczowych, konkretnych i gotowych do wzięcia współodpowiedzial-
ności za Polskę, byłby to wartościowy motyw do pokazywania dorosłym, że młodzież 
w okresie pandemii nie tylko załamywała ręce i przeżywała koszmary emocjonalne, ale 
również w sposób racjonalny i konkretny podjęła wyzwania.
To chciałbym powierzyć dzisiejszej dyskusji. Dziękuję, panie przewodniczący, za udzie-

lenie mi głosu. Pozdrawiam pana ministra i pozostałych uczestników naszego spotkania.

Przewodniczący poseł Andrzej Kryj (PiS):
Bardzo dziękuję, panie pośle, panie profesorze. Proszę kolejne osoby, które chcą zabrać 
głos. Dyskusja jest otwarta. Potem udzielimy głosu panu ministrowi.
Nie ma żadnych  innych  zgłoszeń  do dyskusji  ze strony  posłów.  Czy  osoby,  które 

są zalogowane, reprezentujące Radę Dialogu z Młodym Pokoleniem, chcą zabrać głos? 
Jeśli nie, to oddaję głos panu ministrowi Mazurkowi.
Bardzo proszę, panie ministrze.
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Sekretarz stanu w KPRM Piotr Mazurek:
Bardzo dziękuję, panie przewodniczący. Bardzo dziękuję za głos prof. Jacka Kurzępy, 
który jest dla nas ogromnym autorytetem, jeśli chodzi o politykę młodzieżową. Jako 
badacz wiele wnosi również z perspektywy naukowej jako członek Rady Dialogu z Mło-
dym Pokoleniem. Cały dorobek Zespołu ds. Wspierania Młodzieżowych Rad przy Jed-
nostkach Samorządu Terytorialnego jest dorobkiem, przed którym chylimy czoło, gdyż 
bardzo dużo dobrego udało się zrobić. Przede wszystkim udało się wprowadzić ten temat 
do debaty publicznej. Zespół parlamentarny ma zasługi, jeśli chodzi o utorowanie drogi 
tematom młodzieżowym w poważnej debacie publicznej, także debacie parlamentarnej. 
Bardzo panu profesorowi i jego współpracownikom za to dziękuję.
Jeśli chodzi o błąd, który wystąpił, co spowodowało, że pan profesor nie dostał linka, zapi-

sałem to – oczywiście sprawdzimy i rozliczymy konsekwencje. Zarówno państwo posłowie, 
jak i członkowie Rady Dialogu z Młodym Pokoleniem są zaproszeni na wszystkie konsulta-
cje we wszystkich województwach. Zapraszamy do aktywnego udziału, jeśli jest to możliwe. 
Sprawdzimy, co technicznie nie zagrało. Forma zdalna ma to do siebie, że zaproszenie może 
wpaść do spamu, ale zweryfikujemy to. Wszystkich państwa serdecznie zapraszam do udziału.
Jestem otwarty na rozmowę, współpracę, wywiady, debatę z każdym, kto chce roz-

mawiać o polskiej młodzieży, o polityce młodzieżowej. Pierwszy wywiad, jakiego udzieli-
łem po objęciu stanowiska pełnomocnika rządu ds. polityki młodzieżowej, był dla Radia 
TOK FM. Była to rozmowa bardzo merytoryczna. Występowałem w wielu mediach, któ-
rych nie można posądzać o sympatię dla naszego rządu. Jestem wszędzie tam, gdzie jest 
zainteresowanie problematyką młodzieży, chęć rozmowy. Brałem udział w wydarzeniach 
organizowanych przez Polską Federację Organizacji Młodzieżowych, w spotkaniu orga-
nizowanym przez Młodzieżową Radę Warszawy.
Spotykam się z różnymi środowiskami. Zawsze chętnie to czynię, kiedy ktoś takie 

zaproszenie wystosowuje. Sam także zapraszam wszelkie możliwe środowiska do naszych 
projektów. Jesteśmy absolutnie otwarci, niezależnie od przynależności partyjnej. To jest 
temat, który powinien  łączyć. Bardzo się cieszę, że temat młodzieżowych rad samo-
rządowych połączył siły sejmowe i praktycznie cały Sejm zagłosował za naszą ustawą  
(440 głosów za). To jest ogromna satysfakcja, że wspólnie mogliśmy takie przedsięwzię-
cie przeprowadzić.
Zanotowałem wątki z wystąpienia pana profesora i biorę je sobie do serca. Dziękuję 

bardzo.

Przewodniczący poseł Andrzej Kryj (PiS):
Jeśli nie ma innych głosów w dyskusji, pozwolę sobie podsumować to, o czym mówiliśmy.
Szanowni państwo, skala dotychczasowych konsultacji budzi szacunek. W pięciu woje-

wódzkich konferencjach konsultacyjnych wzięło udział ponad 2 tys. uczestników, ponad  
350  organizacji  wypowiedziało  się  w ich  trakcie.  Sformułowano  1342  spostrzeżenia,  
989 pomysłów, co pokazuje, panie ministrze, w jak poważny sposób pan i pana zespół do tego 
podchodzicie.
Chciałbym zwrócić uwagę na jeszcze jedną rzecz. W tym sprawozdaniu mamy podaną 

następującą informację: „Po przeprowadzeniu konferencji konsultacyjnych we wszyst-
kich 16 województwach nastąpi dokładne przeanalizowanie zgłoszonych pomysłów oraz 
wypracowanie wniosków. Przygotowany tekst wypracowanej w ten sposób strategii rzą-
dowej będzie następnie ponownie poddany szerokiej dyskusji konsultacji ze środowi-
skiem młodzieżowym. Taki plan działań ma na celu zapewnienie maksymalnie partycy-
pacyjnego charakteru projektu”.
Właśnie tutaj, proszę państwa, wskazane  jest, że konsultacje są elementem pracy 

nad strategią. Jestem przekonany, że dzięki wysiłkowi wszystkich uczestników i pana 
ministra będziemy mogli przyjąć bardzo dobry dokument, który na kolejne lata będzie 
wskazywał  drogę  współpracy  na rzecz  młodego  pokolenia.  Na tę strategię  młodzi 
ludzie naprawdę czekają. Panie ministrze, bardzo dziękuję. Jeśli nie ma innych głosów, 
to pozwolę sobie zamknąć tę część posiedzenia z taką prośbą, żebyśmy byli w kontakcie. 
Może pod koniec roku będziemy mogli spotkać się w tej sprawie.
Proszę państwa, zamykam tę część posiedzenia. Dziękuję, panie ministrze.
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Sekretarz stanu w KPRM Piotr Mazurek:
Panie przewodniczący, można jeszcze jedno zdanie?

Przewodniczący poseł Andrzej Kryj (PiS):
Bardzo proszę, panie ministrze. Nawet dwa.

Sekretarz stanu w KPRM Piotr Mazurek:
Panie  przewodniczący,  bardzo  serdecznie  dziękuję  za możliwość  spotkania.  Jestem 
otwarty zarówno w tym temacie, jak i we wszelkich innych, dotyczących inicjatyw, które 
podejmuję jako pełnomocnik rządu do spraw polityki młodzieżowej, inicjatyw Rady Dia-
logu z Młodym Pokoleniem, czyli naszego ustawowego, pierwszego w historii organu sta-
łego dialogu między młodzieżą a instytucjami publicznymi, rządowymi, samorządowymi. 
Jeśli mielibyście państwo jakieś swoje inicjatywy czy tematy, które chcielibyście z nami 
omówić, jestem do pełnej dyspozycji.
Państwa podkomisja wydaje mi się  idealnym miejscem, żebyśmy o wielu ważnych 

sprawach z punktu widzenia młodzieży rozmawiali. Możecie państwo na mnie liczyć. 
Zapraszam państwa do tego, co robimy, i jestem do dyspozycji,  jeśli chodzi o państwa 
działania. Jesteśmy w kontakcie. 
Dziękuję panu przewodniczącemu za dzisiaj i jestem w pełnej gotowości na przyszłość. 

Przewodniczący poseł Andrzej Kryj (PiS):
Bardzo dziękuję za tę deklarację. Myślę, że kiedy pojawią się jakieś problemy związane 
z sytuacją młodzieży, będziemy współpracować. Na razie współpraca układa się znako-
micie i myślę, że tak dalej będzie. Dziękuję bardzo. 
Zamykam ten punkt porządku dziennego. Proszę państwa, w drugim punkcie mamy 

przewidziane sprawy różne. Czy państwo zgłaszają jakieś sprawy, wnioski?
Pan poseł Jacek Kurzępa, bardzo proszę.

Poseł Jacek Kurzępa (PiS):
Swego czasu dyskutowaliśmy nad wątkiem dotyczącym uchwalenia święta młodzieżo-
wych rad poprzez inicjatywę poselską. Może pan minister zechciałby ją wesprzeć? Chodzi 
o to, żeby określony dzień w roku dedykować młodzieżowym radom.
Chciałbym wrócić do tej inicjatywy i poprosić koleżeństwo o wypowiedź i stanowisko, 

czy warto wokół tego się krzątać. 

Przewodniczący poseł Andrzej Kryj (PiS):
Zachęcam  do dyskusji.  Żebyście  państwo mogli  zebrać myśli,  powiem,  panie  pośle, 
że uważam,  iż  takie  święto  powinno  być  ustanowione.  Jeśli  państwo  popierają  ten 
pomysł, to otwarta jest kwestia kiedy.
O stanowisko został poproszony także pan minister. Oddaję głos panu ministrowi.

Sekretarz stanu w KPRM Piotr Mazurek:
Dziękuję. Myślę, że to jest bardzo dobry pomysł. Deklaruję chęć dialogu na ten temat. 
Może w ramach Rady Dialogu z Młodym Pokoleniem porozmawialibyśmy o tym. Jeśli 
pan  przewodniczący  zechciałby  uczestniczyć,  to serdecznie  zapraszam  do udziału 
w posiedzeniu, które jest planowane w ostatnich dniach maja. Pan profesor jest człon-
kiem rady, a pana przewodniczącego, jeśli wyrażałby taką ochotę, to serdecznie zapro-
simy, kiedy data będzie nam znana.
Jeśli państwo uważacie to za stosowne, to chętnie poruszyłbym ten temat na forum 

rady. Wydaje mi się, że jest wiele osób zainteresowanych tą tematyką. Moje osobiste zda-
nie jest takie, iż jest to bardzo dobry pomysł. Samorządność młodzieżowa jest bardzo 
ważną sprawą i powinniśmy ją wspierać, również takimi symbolicznymi gestami w prze-
strzeni publicznej. Uważam, że to jest potrzebne.

Przewodniczący poseł Andrzej Kryj (PiS):
Ja też tak uważam. Panie profesorze, proszę bardzo.

Poseł Jacek Kurzępa (PiS):
Dziękuję, panie ministrze, za słowa poparcia i ogarnięcie organizacyjne tej kwestii. Rada 
Dialogu z Młodym Pokoleniem jest dobrym miejscem na to, żeby upowszechnić tę ideę, 
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skonkretyzować ją. Myślę, że najtrudniejszą kwestią będzie ustalenie daty. Nie wywo-
łując sporów związanych z kalendarzem, pojawię się z tą tematyką na spotkaniu Rady 
Dialogu z Młodym Pokoleniem.
Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Andrzej Kryj (PiS):
Dziękuję bardzo. Ja też chętnie wezmę udział w tym spotkaniu.
Panie ministrze, jeśli wszystkie głosy zostały już wyczerpane, to zamykam dzisiejsze 

posiedzenie, stwierdzając, że porządek został wyczerpany. Dziękuję państwu za udział. 
Panu ministrowi jeszcze raz dziękuję za bardzo dobry materiał. Wszyscy go przeczytali 
i już nie było zbyt dużo pytań. Tym bardziej dziękuję prof. Jackowi Kurzępie za cenne 
uwagi. 
Zamykam posiedzenie i dziękuję państwu bardzo. Dziękuję paniom i panu z Komisji 

Edukacji, Nauki i Młodzieży za perfekcyjne, jak zawsze, przygotowanie posiedzenia.


